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سرویس سیاسی-
روزنامه قانون در گزارشی با عنوان »پس لرزه های تدبیر!« نوشت: حسن  روحانی که محل مسکن های 
مهر نابود شده را برای طعنه و کنایه زدن به احمدی نژاد و سخنرانی انتخاب کرده بود، مانند میتینگ های 
انتخاباتی خود در میان انبوهی از نیروهای امنیتی و نظامی، وعده هایی را به زبان آورد و رفت. روحانی...

از جملات احمدی نژاد نیز اســتفاده کرد و دولت را خادم مردم نامید ولی تصاویری که از ســخنرانی او 
منتشر شد بازگو کننده نگاهی از بالا به پایین بر ملت بود و خبری از خدمتگزاری نبود!«

این روزنامه اصلاح طلب در ادامه نوشت: »روحانی در بخشی از سخنانش که به نظر می رسید بخش 
اصلی اظهاراتش نیز بود بدون توجه به آنکه مســکن های مهر در سرپل ذهاب توسط دولت او به مردم 
واگذار شده بود با  اشاره به اینکه در این حادثه زلزله، برخی ساختمان هایی که به صورت تعاونی و دولتی 
ســاخته شــده و از عمر احداث آنها زمان کمی می گذرد، تخریب و دچار حادثه شده اند، گفت: »باید 
 اشــکالات و کاستی های موجود در ساخت این بناها بررسی شود و دولت بی شک این مسائل را دنبال 

کرده و مقصران را شناسایی و به مردم معرفی خواهد کرد«.
قانون افزود: »چرا مســئولان عادت کرده اند که مشــکلات و کاستی ها را به گردن بقیه بیندازند و 
به گونــه ای نمایــش دهند که گویی در این چهار دهه که از عمــر انقلاب می گذرد هیچ کدام در نظام، 
مسئولیتی نداشته اند؟! آیا مسئولیت کشته، آواره، بی خانمان و یتیم شدن مردم کرمانشاه، دولت قبل 
اســت، یا بلاهای طبیعی و گسل ها عامل این بحران هستند؟! بی شک اگر تمام عوامل را کنار یکدیگر 
بگذاریم، دولتی که امروز مســئولیت اداره کشــور را در دســت گرفته و به عنوان مجری سیاست های 
جمهوری اســلامی ایران فعالیت می کند، بیش از تمام عوامل تقصیرکار اســت... آقای روحانی باید در 
وهله اول مقصران حاضر دولت خود را به مردم معرفی کند و در ادامه به سراغ آن هایی برود که چند 
دهه است در قبال مشکلات مردم بی توجه هستند. منتظر می مانیم تا مشاهده کنیم که آقای روحانی 
مقصران را شناسایی و به مردم معرفی می کند یا مانند وعده های انتخاباتی در پستو بایگانی می شود«.
گفتنی است حواله دادن مشکلات و معضلات به دولت قبل ترفند دلچسب و البته نخ نمای برخی 
از مقامات دولتی و رســانه های اصلاح طلب برای سرپوش گذاشتن بر سوءمدیریت ها و ناکارآمدی های 
دولت روحانی اســت. روزنامه های زنجیره ای و برخی دولتمردان تا آنجا در این خط رسانه ای دروغین، 
سخیف و نامعقول و ناشایست پیش رفتند و آن قدر از این خوراک فاسد استفاده کردند که حتی صدای 

برخی از همین جماعت را هم درآورد.
برای نمونه، روزنامه زنجیره ای بهار-آبان ۹۶- در گزارشــی با عنوان »تا کی دولت قبل؟« نوشــت: 
»حدود پنج ســال از پایان دولت احمدی نژاد و شــروع به کار دولت میانه رو حسن روحانی می گذرد... 
پرسش اساسی آن است که امروز و با گذشت قریب به پنج سال از انتخاب حسن روحانی هنوز هم باید 
از »دولت قبل« گفت؟...آیا به واقع می توان پذیرفت که همچنان در پاسخ به هر نقدی از عملکرد منفی 
گذشتگان بگوییم؟... برای بخش قابل توجهی از جامعه کنار هم قرار  دادن این موضوعات نشانگر آن است 
که دولت مستقر و رسانه ها و سیاسیون همراه آن به جهت آنکه عملکردی متناسب با وعده های خود 
نداشته اند در پی برجسته سازی گذشته و استفاده مجدد از ترفند سیاسی و رسانه ای با کلیدواژه »دولت 
قبل« هستند«... ]این[ نگاه سبب کاهش محبوبیت دولت در بین قشرهای مختلف جامعه شده است.

کرمانشاه زیر آوار، ارگان دولت همچنان مشغول حاشیه سازی
روزنامه ایران ارگان دولت دیروز خط تبلیغی دروغین علیه مسکن مهر را این طور پیش گرفت: »داستان 
از اینجا آغاز می شود که مراکز آموزشی، بهداشتی، و بیمارستان شهر سرپل ذهاب و ساختمان هایی که 
به عنوان مسکن مهر احداث شده اند، نه تنها مهری برای مردم ایجاد نکرد و باعث حفظ جان آنان نشد 

بلکه مضمون این ضرب المثل شدند که »تره خریدم که قاتق نانم شود، ولی قاتل جانم شد.«
روزنامه ایران همچنین نوشت: »... بدتر از هر دوی اینها، ساختمان هایی است که تحت عنوان مسکن 
مهر در منطقه ساخته شد و محل سکونت گروه زیادی از مردم، آن هم از اقشار کم درآمد شهر بوده است. 
اما این ساختمان ها نیز با وجود نوساز بودن و اینکه برخی از آنها حتی 10 سال از عمرشان نمی گذشت، 

فرو ریخته و در مقایسه با ساختمان های قدیمی شخصی ساز، استحکام بسیار کمتری داشتند.«
برخلاف این ادعاهای از اســاس باطل، مدیر روابط عمومی اداره کل راه و شهرسازی کرمانشاه که 
ذیصلاح ترین مسئول دولتی برای اظهار نظر در این ماجرا بوده است، اعلام کرد »تعداد افراد فوت شده 

بر اثر زلزله 7/3 ریشتری در مسکن مهر استان کرمانشاه ۲ نفر بوده است.«
۵371 واحد مسکن مهر در استان کرمانشاه در تاریخ 1۹ بهمن ماه 13۹۴ از سوی مسئولان دولت 
یازدهم و با حضور معاون وزیر راه افتتاح شــده اســت. علاوه بر این، رئیس جمهور در بازدید از منطق 
زلزله زده ســرپل ذهاب تصریح کرد که 11 هزار خانه روســتایی و ۴۵00 مسکن شهری تخریب شده 
است. از سوی دیگر ایشان در جلسه رأی اعتماد به وزرا اعلام کرد ما در دولت یازدهم در حوزه مسکن 
نتوانســتیم با آقای آخوندی به توافق برســیم. بنابراین چرا چنین وزیر ناکارآمدی برای بار دوم باید به 
در ســمت وزارت راه و شهرســازی ابقا شود؟ آخوندی چه نقشی در بازسازی بافت فرسوده روستایی و 

شهری ایفا کرده است؟
در حالی که نزدیک به 10 میلیون نفر از مردم در مجتمع های مســکن مهر ســاکن هستند، اقدام 
مدعیان اصلاحات که تیتر می زنند »کابوس مســکن بی مهر«، »گسلی به نام مسکن مهر« و »مسکن 
مهر، بی مهری کرد؛ میراث احمدی نژاد با زلزله فرو ریخت« و با هیاهو و جنجال آفرینی مردم را از این 

طرح می ترسانند، خلاف مصالح و منافع ملی به حساب می آید.

دولت به دنبال حفظ خودش هست، انتظاری نداشته باشید
روزنامه زنجیره ای شرق در یادداشتی به رفتارهای رئیس جمهور پس از انتخابات ریاست جمهوری 
پرداخته و این رفتارها را تلاش برای حفظ خود از ســوی دولت دانســت و ادامه داده که از این دولت 

نباید انتظاری داشته باشیم!
در بخشی از این یادداشت آمده است: »پس از انتخابات دوره دوازدهم ریاست جمهوری و آغازبه کار 
دولت جدید دکتر روحانی، برخی انتظاراتی که از ایشان می رفت، برآورده نشد، همچنان که بسیاری از 
هراس هایی که از این دوره نزد برخی دیگر وجود داشت. دلیل این امر آن بود که ایشان سیاست هایی 
)از جمله در انتصاب های خویش( به کار گرفتند که با تفسیر خودشان از وعده های انتخاباتی  هماهنگ 

بود، اما لزوما با انتظارها یا هراس های گروه های مختلف مردم و فعالان سیاسی انطباق نداشت.«
در ادامه این یادداشت تصریح شده است: »جامعه مدنی نباید برای بهبود وضعیت خویش چشم انتظار 
حوزه سیاســی بماند، زیرا این حوزه بنا بر تعریف و در تمام  اشــکال رسمی، بیش و پیش از هر چیز، 
حفظ و بازتولید خود را دنبال می کند و سپس اهدافی مانند بهبود وضعیت اجتماعی را. اگر این نکته 
را درک نکنیم همواره از فعل وانفعالات سیاسی در شگفت خواهیم بود و همان اندازه که خود این حوزه 

در توهم است ما نیز نسبت به توانایی های خویش دچار توهم می شویم.«
گفتنی است پس از انتخابات ریاست جمهوری، اکثریت اعضای کابینه و انتصاب ها در مدیران میانی 
از جریان اصلاحات و یا حزب کارگزاران سازندگی صورت گرفته و این جریان بیشترین سهم را به خود 
اختصاص داده است ولی با عیان شدن ناکامی ها مدعیان اصلاحات چون به فکر انتخابات 1۴00 هستند 
می خواهند نقش اپوزیسیون دولت را به خود گرفته این گونه القا کنند که منتقد وضع موجود هستند 
ولی کیســت که نداند مقصر اصلی وضعیت موجود همین مدعیان اصلاحات هســتند که کرسی های 

مدیریتی را به خود اختصاص داده و کاری نکرده و حقوق می گیرند و همچنان نیز مدعی هستند؟!

فاصله ایمنی با دولت برای فرار از پاسخگویی!
روزنامه آرمان در مطلبی نوشــت:»ادامه ائتلاف یا تغییر رویکرد و حضور با هویت مستقل از سوی 
اصلاح طلبان مهم ترین بحث این روزهای محافل اصلاح طلبی اســت. این جریان سیاسی نیم نگاهی به 
موفقیت دولت داشته و از سوی دیگر هم تلاش دارد در صورت عدم موفقیت کامل دولت روحانی در 

عمل به وعده هایش فاصله خود را حفظ کرده تا در درازمدت آسیبی نبیند«.
سهم خواهی و قبیله گرایی، دو ویژگی بارز مدعیان اصلاحات است. این دو ویژگی در جریان تشکیل 
کابینه دوازدهم و تعیین لیست امید برای انتخابات مجلس دهم و شورای شهر پنجم به خوبی نمایان شد.
اصلاح طلبان پس از گرفتن سهم و غنیمت، در حال فاصله گذاری با روحانی و دولت هستند. هدف 
اصلاح طلبان این است که- علیرغم تصاحب کابینه- به گونه ای فضاسازی کنند که ناکارآمدی احتمالی 

دولت به حساب آنها نوشته نشود و مردم از اصلاح طلبان انتظار پاسخگویی نداشته باشند.

آقای نماینده آن زمان کجا بودید؟!
روزنامه اعتماد در ســتونی که با عنوان »نگاه روز« یادداشــتی به قلم مدیرمسئول این روزنامه و با 
هدف تخریب شهردار سابق تهران منتشر کرد که در آن نوشته شده بود: »از همان هنگام که شهرداري 
و شــوراي شهر ســابق روزهاي پایاني خود را مي گذراندند و در پي افتتاح دو خط جدید مترو بودند، 
همگان مي دانستند که این دو خط آماده بهره برداري نیستند و به لحاظ ایمني  اشکال دارند. خط 7 و 
ادامه خط یک از بهشت زهرا تا فرودگاه امام خمیني که بي هیچ منطقي خط ٨ نامیدند، هر دو ایرادات 
اساســي داشتند که آقاي حافظي، عضو فعال شــوراي شهر سابق... متذکر شد که افتتاح این دو خط 

نمایشي است«!
درســتی یا نادرســتی ادعای این نماینده مجلس و عضو فراکسیون منحل شده امید محل بحث 
نیســت اما نکته قابل توجه این اســت که مشی جماعت مدعی اصلاح طلبی که عمدتا کارنامه ای قابل 
دفاع ندارند تخریب دیگران اســت که این سیاسی کاری و رفتار غیراخلاقی را به وضوح در چهار سال 

نخست دولت یازدهم دیدیم. 
اما سؤال اصلی این است که آقای نماینده آن زمان که دولت یازدهم در آستانه انتخابات به افتتاح 
طرح هــای نیمه کاره می پرداخت یا طرح هایی را که قبلا افتتاح شــده بود دوباره افتتاح می کرد کجا 
بودند؟ آن زمان چرا لب به اعتراض نگشودند؟ و آیا گزینشی برخورد کردن وی هدفی جز »تخریب« 
را به اذهان متبادر می کند؟ و  ای کاش نمایندگانی داشتیم که جدا از دعواهای جناحی، قول و عملشان 

در جهت منافع ملت و نظام و حمایت از خدمتگزاران بود.

رئیس  مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
غیرعلنــی صبح دیروز گزارشــی از وضعیت 

آسیب های اجتماعی به مجلس ارائه کرد.
به گزارش ایسنا، علی لاریجانی در ابتدای جلسه 
علنی صبح دیروز مجلس گفت: مجلس از ساعت ٨ صبح 
تشکیل جلسه داد و گزارشی درباره مسائل آسیب های 
اجتماعی و تصمیماتی که در کشور گرفته شده و باید 

پیگیری شود، ارائه شد.
وی افزود: مخصوصا با توجه به عنایت مقام معظم 
رهبری به این مســئله همه بخش های حکومت باید 
درخصوص آسیب های اجتماعی با حساسیت پیگیر 

باشند.
پاسخ ظریف به سؤال یک نماینده 

جهانبخش محبی نیا نماینده میاندوآب در جلسه 
علنی دیروز در تشریح سؤال خود از وزیر امور خارجه 
درباره اعــلام آخرین وضعیت خواســته مدعیان در 
محاکم بین المللی علیه جمهوری اسلامی ایران و دفاع 
مسئولین کشور در این ارتباط گفت: گستره سؤال بنده 
درباره دعاوی است که در تمام دادگاه های جهان علیه 

جمهوری اسلامی ایران مطرح شده است.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات مجلس 
افزود: وزیر امور خارجه باید اعلام کند که چه میزان در 
محاکم بین المللی حکم علیه جمهوری اسلامی ایران 
صادر شده و دلیل اینکه ما در سیاست جهانی چه میزان 

متضرر شده ایم نیز توضیحاتی ارائه کند.
وی افزود: کشور ما در شرایطی نیست که به دلیل 
عدم حضور در دادگاه ها متضرر شــویم و باید صیانت 

حقوقی از اموال مردم انجام شود.
ماجرای شکایت 60 میلیارد دلاری ایران 

از آمریکا
محمدجواد ظریف وزیر امــور خارجه نیز در 
جریان پاسخ به سؤال جهانبخش محبی نیا نماینده 
میاندوآب در مجلس درباره اعلام آخرین وضعیت 
دادخواســت مدعیان در محاکم بین المللی علیه 
جمهوری اســلامی ایران و دفاع مسئولین کشور 
در این ارتبــاط گفت: به دنبال قانونی که در دهه 
70 شمسی در مجالس ایالات متحده تصویب شد، 
شهروندان آمریکایی این امکان را پیدا کردند که علیه 
جمهوری اسلامی ایران در محاکم آمریکا اقامه دعوا 
کنند و بر اثر آن دعواها اموالی از جمهوری اسلامی 
در ایالات متحده را که ادعا می کردند به ایران تعلق 

دارد، مورد تصرف و بلوکه شدن قرار دهند و مانع 
نقل و انتقال قرار گیرد که مهم ترین آن در دو سال 
قبل با رأی نهایی دیوان عالی آمریکا به این منجر 
شد که مقداری از اموال ایران که در دولت نهم در 
یکی از بانک های آمریکایی ســرمایه گذاری شده 

بود، توقیف شود.
ظریف با  اشــاره به اقدامــات ایران در برابر بلوکه 
کردن اموال توســط آمریکایی ها گفت: ایران در برابر 
این اقدام در ابتدا با هماهنگی دولت و مجلس، قانون 
اقدام متقابل را تصویب کرد که تاکنون دوبار بازنگری 
شده و براساس آن شهروندان ایرانی نیز می توانند در 
دادگاه های جمهوری اسلامی ایران علیه اموال آمریکا 

اقامه دعوا کنند.
وی اظهار داشت: تقریبا تا امروز حدود ۶0 میلیارد 
دلار در آمریــکا علیه ایران حکم صادر شــده و مبلغ 
مشــابهی هم علیه آمریکا در جمهوری اسلامی ایران 

حکم صادر شده است. 
ظریف در پایان خاطرنشان کرد: دادگاه عالی آمریکا 
هیچ گونه وجاهت قانونی ندارد و ایران تاکنون نیز موفق 
شده که مانع اجرای احکام دیوان عالی آمریکا در هیچ 

کشوری به جز در کشور کانادا شود.
بر اساس این گزارش، نماینده میاندوآب از پاسخ 
وزیر خارجه درباره آخرین وضعیت خواسته مدعیان 
در محاکــم بین المللی علیه ایران و دفاع مســئولان 

کشور قانع شد.
پیام فتنه گران به ناتو در سال 88 

جواد کریمی قدوسی نماینده مشهد در مجلس 
شــورای اسلامی در نطق میان دستور در صحن علنی 
پارلمان، اظهار داشت: امام خمینی)ره( خطاب به کسانی 
که در آن زمان مقابل قانون ایستادند و وحدت و امنیت 
کشور را به مبارزه طلبیدند فرمودند، »غلط می کنی که 

قانون را قبول نداری، قانون تو را قبول ندارد.«
وی با  اشاره به فرمایش مقام معظم رهبری مبنی 
بر اینکه افرادی که قانون و رای اکثریت را قبول ندارند، 
صلاحیت حضور در چهارچوب های نظام اسلامی را از 
دست می دهند تاکید کرد: فتنه گران سال ٨٨ حاضر 
نشدند در مقابل قانون و شیوه داوری که قانون تعیین 

کرده بود، تسلیم شوند.
نماینده مشهد ادامه داد: چند سال بعد که قلم های 
بسته شده آگاهان بین المللی روان شود، خواهید خواند 
که چه توطئه بزرگی پشــت فتنه ٨٨ بود و چه قصد 

عجیبی داشتند.
وی با بیان اینکه، این روزها که کشــور در غم و 
اندوه زلزله ویرانگر غرب کشور است و شاهد مشکلات 
مردم، گرفتاری سپرده گذاران در موسسات مالی، آمار 
بالای بیکاری و همچنین ادامه دشمنی، دشمنان ملت 
ایران هســتیم، گفت: دم زدن از فتنه و فتنه گران به 

نفع مردم نمی باشد.
نماینده مشــهد با  اشاره به اظهارات پزشکیان در 
دفاع از یکی از سران فتنه گفت: آنچه در وقایع رخ داده 
پیش و پس از انتخابات ٨٨ شــاهد آن بودیم بی شک 
ظلم بزرگی در حق نظام اسلامی به طور خاص و اسلام 
به طور عام بود و خسارت مادی و معنوی متنابهی به 

ملت ایران وارد کرده است.
وی ادامــه داد: مبدل شــدن انتخابات از عنصر 
وحدت آفرین ملی به انشــقاق و اختلاف، شکل گیری 
تقابل و مرزبندی بین نخبگان و توده مردم، ضربه وارد 
شدن به امنیت ملی، مخدوش شدن و سلب اطمینان 
عمومی از نظام برای مدتی کوتاه، زیر سؤال رفتن جایگاه 
مستحکم و قدرتمند نظام اسلامی در صحنه بین المللی، 
وارد آمدن خسارات سنگین به اموال عمومی و شخصی 
و کشته شدن عده ای در این حوادث از جمله خسارات 

مادی و معنوی وارد شده به مردم و نظام بود.
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس، گفت: اعضای کمیسیون امنیت ملی در مجلس 
هشتم در پی فتنه ٨٨ دیداری با رئیس  وقت ستاد کل 
نیروی مسلح آقای فیروزآبادی داشتیم وی در آن جلسه 
گفت جریان فتنه با اتحادیه اروپا به توافق رسیده و بنا را 
بر این گذاشته بودند که اگر کار ما که جلو رفت آنجایی 
که به مشکل برخورد کردیم از شما درخواست کمک 
می کنیم و ناتو حمله نظامی را هم به ایران با حمایت 

ما می تواند انجام دهد.
وی با بیان اینکه توبه سران فتنه با ۴ شرط پذیرفته 
می شــود، گفت: اتهامات وارد شــده به نظام مقدس 
اســلامی را پس بگیرند، خسارت های وارده را جبران 
کنند، راه خود را از دشمنان جمهوری اسلامی جدا کنند 
و برای آنچه مرتکب آن شده اند آماده مجازات باشند.

مسئولیت اسکان زلزله زدگان 
به بنیاد مسکن سپرده شد

وزیر کشور در نشست علنی دیروز با قرائت گزارشی 
از روند خدمت رســانی به مناطق زلزله زده در استان 
کرمانشاه ضمن تسلیت به بازماندگان این حادثه ناگوار 

خاطرنشــان کرد: پس از این حادثه با تقسیم کاری 
که صورت گرفت کار امدادرســانی به زلزله زدگان در 
شــهرها به ارتش جمهوری اسلامی ایران و همچنین 
کار امدادرســانی به زلزله زدگان در روستاها به سپاه 

پاسداران انقلاب اسلامی واگذار شد.
عبدالرضا رحمانی فضلی همچنین افزود: مسئولیت 
اســکان زلزله زدگان به بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 
سپرده شده و قرارگاه خاتم الانبیاء )ص( و کمیته امداد 
امام خمینی)ره( برای بازســازی منازل تخریب شده 

روستایی اعلام آمادگی کرده اند.
رحمانی فضلی خاطرنشان کرد: بنیاد مستضعفان 
انقلاب اســلامی نیز برای تامین سیمان مورد نیاز در 
احداث و بازسازی خانه های تخریب شده بر اثر زلزله 
در کرمانشــاه که صد هزار تن برآورد می شــود اعلام 

آمادگی کرده است.
بیانیه جمعی از نمایندگان 

در محکومیت کشتار و محاصره مردم یمن
محمدحسین فرهنگی عضو هیئت رئیسه مجلس 
در نشســت علنی دیروز بیانیه جمعی از نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی در محکومیت کشتار و محاصره 

مردم یمن را قرائت کرد.
در ایــن بیانیه آمده اســت: در عصری که دفاع 
از حقوق بشر توســط برخی کشورهای مدعی غربی 
خصوصا ایالات متحده آمریکا هر روز تکرار می شــود 
متأســفانه در سکوت خبری معنادار رسانه های غربی 
هر روز شــاهد جنایات سهمگینی علیه مردم مظلوم 
و بی پناه یمن توسط رژیم عربستان سعودی هستیم 
گویی کشتار سالمندان و جوانان، مردان و زنان یمن 
امری فراموش شده است و آنان از داشتن حق حیات و 

زندگی آرام بی بهره اند.
در ادامه این بیانیه تصریح شده است : این سؤال 
مطرح اســت که چگونه کشــور عربستان سعودی با 
انواع ســلاح های مرگبار شبانه روز مردم مظلوم یمن 
را به هلاکت می رسانند و مدعیان حقوق بشر نه تنها 
سکوت کرده اند بلکه این اقدام ننگین علیه بشریت را 
تأیید می کنند و با مسئولان عربستان سعودی رقص 
شمشیر انجام می دهند همان شمشیری که در قلب 
مردم مظلوم فرو رفته اســت؛ امروز ملت یمن نه تنها 
روزانه آماج حملات سعودی ها هستند بلکه از حداقل 
امکانات بهداشتی، درمانی، غذایی و دارویی برخوردار 

نیستند و در محاصره اقتصادی قرار دارند.

در جلسه غیرعلنی مجلس ارائه شد

گزارش محرمانه رئیس  مجلس به نمایندگان
درباره آسیب های اجتماعی

روحجهادرا
دروجودخودمانپیادهکنیم

دین مجموعه هماهنگي است که اجزاي آن کاملا با یکدیگر مرتبط هستند 
و انســان را به سمت هدف سوق مي دهند ولو اینکه ظاهرا برخي اجزا مستقل 
از دیگر اجزا به نظر برســند، همانگونه که ظاهرا اندام هاي انسان مانند چشم و 
گوش به هم ربطي ندارند و هر کدام وظیفه خاصي بر عهده دارند، اما در واقع 
همه اندام هاي متفاوت در یک وجود واحد جمع است و در عین اینکه هر کدام 
کارآیي خاصي دارد، به هم مرتبطند و هر کدام از آنها نباشــد، سبب نقص در 

موجود واحد مي شود.
شباهت جامعه به موجود زنده

جامعه به موجود واحد زنده شبیه است. افراد جامعه هرکدام در جایگاهي 
قرار دارند که جامعــه را به حرکت درمي آورند؛ برخي به منزله پا براي جامعه 
هستند، برخي دیگر به منزله مغز و فرمانده و برخي به منزله دست و چشم و 
گوش. البته بر خلاف اعضــاي موجود زنده واحد، اعضاي جامعه، نوعي قدرت 

انتخاب براي قرار گرفتن در جایگاهي از جامعه را دارند.
جامعه اي به ســمت کمال رشــد مي کند که همه افراد در جایگاه خاص 
خودشان قرار گیرند و به وظیفه خاص خود عمل کنند. لذا ما باید ببینیم کجاي 
جامعه قرار داریم و چه کاري براي جامعه باید انجام دهیم. دین وظیفه ما را در 
جامعه مشخص کرده است، باید با راهنمایي دین وظیفه خود را شناخته و به 

آن عمل کنیم و دیگران را نیز نسبت به وظایفشان آگاه کنیم.
اهمیت شناخت هدف 

براي شــناخت وظیفه ابتــدا باید ببینیم که هدف مــا از زندگي فردی و 
اجتماعــي چیســت و به کجا مي خواهیم برویم؟ هــدف را درک کنیم و براي 

دیگران نیز تبیین کنیم.
از همین جا اختلافات بین بخش عظیمي از جوامع پیدا مي شود، چه بسا 
اکثریت مردم هدف از زندگي را کسب لذت بیشتر مي دانند و اعتراف هم نکنند، 
حداقل در عمل همین را معتقدند، اما واقعیت این اســت که این هدف نهایي 
نیست و همه آنچه در این عالم رخ مي دهد، نقطه شروع حرکت است نه مقصد، 
به همین دلیل است که عقل نمی تواند دقیقا این مسئله را روشن کند و خداوند 

متعال انبیا را فرستاده تا هدف را براي ما بیان کنند.
برخي حتي اگر قائل به آخرتي هم باشند، مي گویند براي رسیدن به سعادت 
در دنیاي دیگر، باید آرام و ساده زندگي کرد تا آن دنیا نیز آرامش داشته باشیم! 
و در مقابل برخي دیگر گفته اند تنها در صورتي به آرامش مي رسیم که در این 

دنیا به خود سختي و رنج دهیم.
طبق آنچه انبیاء الهي براي ما بیان کرده اند، راه ســعادت، بندگي خداوند 
است؛ و در مســیر بندگي خدا گاهي لذت هاي مشترک انسان و حیوان مانند 
ارضاي غریزه جنســي نیز سبب کمال است و گاهي باید آماده تحمل رنج ها و 

حتي کشته شدن بود و طبق آیات قرآن، رنج و لذت وسیله آزمایش است.
روحانیان وظیفه دارند هم خودشــان هدف زندگي را شناخته و در مسیر 
صحیح حرکت کنند و هم دیگران را هدایت کنند؛ همانگونه که یک پزشک، هم 
خودش باید بهداشت را رعایت کند تا سالم باشد و هم به دیگران براي سلامتي 
کمک کند، روحانیان نیز باید پزشک روح باشند؛ هم براي سلامت روح خودشان 

تلاش کنند و هم به دیگران براي سلامت روح کمک کنند.
ویژگي زندگي انســان این است که تمام ابعادش اعم از جسمي و روحي، 
مادي و معنوي در هم تنیده اســت و نمي توان جهات مادي و معنوي، مسائل 
فردي و اجتماعي را از هم جدا کرد. البته ویژگي دین اسلام هم این است که 

برنامه اي جامع را براي همه ابعاد درهم تنیده زندگي انسان ارائه داده است.
ضرورت نهادینه کردن جهاد 

در وجود خود
جهاد شرط هدایت و قرار گرفتن در مسیر است.خداوند در قرآن مي فرماید: 
»والذین جاهدوا فینا لنهدینهم سبلنا«)عنکبوت/۶۹( ؛ لذا اگر کسي مي خواهد 
مشــمول هدایت خداوند شود، راهش جهاد در راه خداست و انسان مؤمن باید 
همیشه آماده جهاد در راه خدا و صرف نیرو در راهي باشد که خدا بیان کرده است.

روح کار ما باید این باشد که جهاد را در وجود خودمان پیاده کنیم، که اگر 
چنین کردیم خدا راه را به ما نشــان مي دهد تا هم خودمان راه را بشناســیم و 

هم دیگران را به این راه هدایت کنیم.
روح حاکم بر ســیره پیامبر اکرم )ص( و ائمه )ع( جهاد در راه خدا در همه 
ابعاد جهاد با نفس، جهاد با دشمن داخلي و جهاد با دشمن خارجي بود. البته 
جهاد در راه خدا طبیعتا با رنج ها و ســختي هایي همراه است و خداوند در این 
راه لذت هایي نیز قرار داده تا تحمل سختي ها امکان پذیرتر شود، ولی نباید به 
این لذت ها دل بســت و به همین دلیل حتي حضرت سلیمان )ع( که خداوند 
ملک و قدرت عظیمي به او داده بود، خودش حصیربافي می کرد و از دســترنج 

خود با نان جو سر مي کرد.
امام خمیني )ره( با آن عظمت، مانند همه طلاب دیگر از آیت الله بروجردي 
شــهریه مي گرفتند؛ و حتي بعد از مرجعیت و زماني که پرجمعیت ترین درس 
خارج را در مســجد اعظم قم داشــتند، باز هم بسیار ساده زندگي مي کردند و 
از ســهم امامي که در اختیارشان بود کوچک ترین ریخت و پاشي براي زندگي 

راحت تر نداشتند.
همیــن فرد کاري کرد کــه دنیا را تکان داد و در هنگام ســخنراني وي، 
شخصیت هاي به ظاهر مهم دنیا برنامه هایشان را قطع مي کردند تا سخنان وي 
را زنده بشنوند؛ دلیلش این بود که وي در راه خدا جهاد مي کرد و صبح که از 

خواب برمي خاست به دنبال انجام وظیفه در مقابل خدا بود.
اگر قدري تأمل شــود، معلوم مي شود که حساس ترین و خطرناک ترین 
برهه براي ایشــان زمان پرواز ایشان از فرانسه به ایران بود؛ چرا که تا جایي 
که راه داشــت در تضعیف رژیم طاغوت و اســتکبار سخنراني کرده بود و از 
طرفي وقتي قرار بود علیرغم مخالفت عده اي به ایران بیاید، هر لحظه احتمال 
ترور ایشان وجود داشت؛ اما وقتي خبرنگار مي پرسد چه احساسي دارید، با 
 نهایت آرامش جواب مي دهــد من وظیفه اي در مقابل خدا دارم که مي روم

انجام دهم.
خداوند دوســت دارد بنده اش ضمن اینکه برنامه ریزي ها و تدابیرش را بر 
اساس وظیفه انجام می دهد، در هیچ حالي خود را بي نیاز از او نبیند؛ و تحقق 

برنامه هایش را مشروط به مشیت الهي بداند و ما باید این را یاد بگیریم.
اوج عبادت همین است که انسان هر لحظه از زندگي خودش و هر عملي در 
زندگي را با توجه به خواست خدا انجام دهد. در این صورت است که به مقامي 
مي رسد که خداوند وي را براي همان خلق کرده بود. اگر چنین شد، یک نفس 

وي مي تواند جامعه  اي را عوض کند.
شــهید حججي به عنوان  یک جوان در ســن جواني با انجام وظیفه الهي 
خود، کشــور را زیر و رو کرد؛ برنامه ها تعطیل شــد و برنامه هایي به خاطر او 
تدارک دیده شــد. از بزرگترین شخصیت ها تحت تأثیر این رفتار قرار گرفتند. 
مگر وي چه قدرتي داشت؟ چقدر نقشه کشیده بود که چنین شود؟ آیا دنبال 
این بود که محبوبیت پیدا کند؟ خیر؛ عشق او به سیدالشهدا)ع( او را به اینجا 
رســاند. البته اینها که ما دیدیم تنها آثار دنیایي کار اوســت که در مقابل آثار 

اخروي آن چیزي نیست.
بیانات آیت الله مصباح یزدي )دام ظله( در دیدار با جمعي از 
روحانیون سپاه ؛ قم ؛ 96/7/16

زلال بصیرت روزهای  پنج شنبه منتشر می شود.

۲۵ آبان ســالگرد ارتحال بزرگ مردی اســت که بسیاری هنوز از 
ابعاد گوناگون شــخصیتی او اطلاع دقیقی ندارند. علامه بزرگ آیت الله 
محمدتقی جعفری از رجال بزرگ علمی، فرهنگی و سیاسی معاصر بود 

که ۲۵ آبان 1377 دارفانی را وداع گفت.
مردم و حتی دانشگاهیان بیشتر با شخصیت علمی و فرهنگی علامه 
جعفری و آن هم به صورت ناقص آشنایی داشته و برخی سخنرانی های 
آن حکیم بزرگ را شــنیده اند ولی اطلاعی از مبارزات انقلابی ایشان با 

رژیم طاغوت و تقابل آن عالم بزرگ با جریان های انحرافی ندارند.
زیر رصد ساواک!

اسناد ســاواک به خوبی موید این واقعیت است که مامورین این 
دستگاه جهنمی لحظه به لحظه جلسات علامه جعفری را رصد کرده و 
گزارش می داده اند، این اسناد نشان می دهند که جلسات درس علامه 

انقلابی پرور بوده و این نکته از رصد مامورین رژیم دور نبوده است.
در یکی از اســناد ساواک با  اشــاره به جلسات انقلابی پرور علامه 
جعفری آمده است: »در جلسات آقای جعفری هیچ گونه حرف سیاسی 
گفته نمی شود و بر ضد سلطنت هم حرفی به میان نمی آید، ولی جمعیتی 
که اینجا می آیند همه انقلابی بوده و از اعضای گروه هایی هســتند که 

بر ضد سلطنت فعال هستند.« )1(
ساواک به دلیل آنکه بهره ای از مامورین آگاه و عالم به مباحث علمی 
نداشته اســت مجبور بود از طریق منابع و مأموران متعدد از جلسات 
علامه جعفری گزارش تهیه کنــد تا بتواند با تجمیع این گزارش ها به 
مبارزات ایشان وقوف داشته باشد به طوري که در طول سالیان متمادی 
که آیت الله محمدتقی جعفری زیر رصد ساواک بوده است ، بیش از ۲0 

منبع از جلسه هاي ایشان گزارش تهیه می کردند! )۲(
اســناد ســاواک اذعان می کند که در جلسات درس علامه عموما 
جوانــان و دانشــجویان حاضر بوده و تعداد آنها بــه بیش از ۵00 نفر 

می رسیده است.)3(
با اینکه در یکی از اسناد چنان چه  اشاره گردید ساواک فکر می کرد 
در جلسات علامه جعفری مباحث سیاسی مطرح نمی شود ساواک در 
ســال 13۴۴با احضار ایشان خواستار آن شده بود که: »یک، نسبت به 

شاه مطلبي نگویید؛ دو، نسبت به اسرائیل حمله و اعتراض نکنید«.)۴(

یکي از بازجویان ساواک نیز با  اشاره به مباحث فلسفي علامه جعفری 
اذعان می کند: » ایشان با همین حرکت جوهري و همین حرف ها، جوانان 

را به مبارز تبدیل مي کند و به جان حکومت مي اندازند.« )۵(
همگام با شهید مطهری در مبارزه با جریانات انحرافی 

آیت الله جعفری پیش از پیروزی انقلاب اســلامی در محیط های 
دانشگاهی با گروه های التقاطی و انحرافی از جمله جریانات مارکسیستی 
که به دنبال انحراف و فریب جوانان بودند به شــدت در حال پیکار و 
مبارزه بوده اند، ایشان به همراه بزرگانی چون شهید آیت الله مطهری و 
آیت الله طالقانی در محیط های دانشگاهی حضور یافته و به جهاد علمی 

و فرهنگی مشغول بودند.

علامه جعفری در این مقطع با شهید مطهری برای رفع معضلات 
اجتماعی جامعه، خصوصا دانشــگاه ها ارتباط تنگاتنگی داشته است، 
پیش از پیروزی انقلاب اســلامی انجمن اسلامی مهندسین و انجمن 
اســلامی پزشکان به عنوان دو تشکل »انجمن اسلامی« در دانشگاه ها 
فعال بوده اند ، شــهید مطهــری و علامه جعفری هر کدام یکی از این 

انجمن ها را هدایت می کردند.)۶(
پاسخ قاطع به منحرفین

پس از پیروزی انقلاب اسلامی فعالیت های علمی و دانشگاهی علامه 
جعفری برای هدایت نســل جوان تشــدید شد و ایشان تا آخر عمر بر 
این صراط اســتقامت ورزیدند. گروه ها و جریانات انحرافی که به دنبال 
سوءاستفاده از شخصیت علمی و معنوی علامه برای رسیدن به مطامع 

سیاسی خود بودند با واکنش قاطع ایشان ناکام ماندند.
یک سال پیش از فوت علامه جعفری و در جریان برگزاری مراسم 
نکوداشــت استاد، عبدالکریم سروش از ایشان می خواهد که در مراسم 
نکوداشت مطالب سیاسی دلخواه وی را بر زبان آورد ولی استاد نمی پذیرد 
و این باعث ناراحتی مدعیان اصلاحات می شود و بر شدت بدگویی آنان 

به علامه می افزاید.
از ســوی دیگر زماني که سروش عضو شوراي انقلاب فرهنگي بود 
نزد علامه جعفري مکاسب مي خواند ، استاد جعفری پس از انتشار کتاب 
انحرافی »قبض و بسط تئوریک شریعت« به شدت نگران شده و علاوه بر 

پاسخ به سروش جلسات درس با وی را تعطیل می کند.)7(
مبارزات فرهنگی و سیاســی آیت الله جعفری نشان دهنده این 
واقعیت است که علامه بدون در نظر گرفتن بازخورد بیرونی و انتشار 
تلاش های ایشان در رسانه ها تنها به انجام وظیفه خود مشغول بوده 
و هیچ انتظاری از کسی نداشته اند، کلاس های درس علامه پیش از 
انقلاب، انقلابی پرور و پس از انقلاب نیز پاسخ گوی جریانات انحرافی 
بود و امید می رود دانشــجویان و طلاب این زحمات طاقت فرسا را 
قدر بدانند و بر راهی که اســتاد شــروع کرده بود استقامت ورزند و 

آن را ادامه دهند.
ـــــــــــــــــــــــــــ

پی نوشت ها در دفتر روزنامه موجود است

به مناسبت سالگرد ارتحال علامه جعفری

استادی كه 20 منبع ساواک
از جلساتش 

گزارش تهیه می كردند!
سیدروح الله امین آبادی   

اتمی در  انرژی  بین المللی  آژانس  مدیرکل 
مورد بازدید از ســایت های نظامی ایران، گفت: 
تاکنون ما به هر سایتی که نیاز به بازدید از آن 

بوده، دسترسی داشته ایم.
»یوکیــا آمانو« مدیرکل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی در سخنرانی در دانشگاه »هاروارد« آمریکا گفت، 
این سازمان بازرسی های قو ی تری را از فعالیت های ایران 
انجام می دهد و به واسطه توافق صورت گرفته، اطلاعات 
بیشتری از برنامه هسته ای ایران به دست آورده است.

آمانو افزود: بدون برجام، آگاهی ما نسبت به برنامه 
هسته ای ایران بسیار کمتر می شد.

وی بــا بیان این که پادمان های آژانس بین المللی 
اتمی در قبــال ایران خاتمه نخواهنــد یافت، اظهار 
داشت: تعهدهای ایران در زمینه هسته ای و براساس 
برجام در حال اجرا هستند و آژانس بین المللی انرژی 
اتمی تاکنون از تمامی مکان های مورد نیاز در این کشور 

بازدید کرده است.
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در بخش 
دیگری از سخنرانی اش در مورد بازدید از سایت های 

نظامــی، گفت:تاکنون ما به هر ســایتی که نیاز به 
بازدید از آن بوده، دسترســی داشته ایم. البته ما به 
دلایل محرمانگی نمی توانیم جزئیات ]این بازدیدها[ 
را از جمله مکان هایی که مورد بازدید بازرسان قرار 
گرفته اند و اینکه آیا آنها نظامی بوده اند یا غیرنظامی، 
افشا کنیم.آمانو افزود: برخی این نگاه را دارند که آژانس 
باید به اماکن به اصطلاح »نظامی« اولویت دهد. در واقع، 
ما به مکان هایی تمایل داریم که در آنها مواد هسته ای، 
تجهیزات و تخصص مرتبط با چرخه هسته ای یا ترکیب 
این عناصر در آنها وجود دارد. در صورتی که نشانه هایی 
بیابیم که ممکن است یکی از این موارد در مکانی باشد، 
از جمله مواردی که به ما گزارش نشده، ما می توانیم ذیل 
پروتکل الحاقی و با استفاده از آنچه »دسترسی مضاعف« 
خوانده می شود، به آن مکان دسترسی داشته باشیم. 
اینکه آن مکان نظامی یا غیرنظامی باشد، اهمیتی برای 
آژانس ندارد. این امر ذیل پادمان برای همه کشــورها 

یکسان است و محدود به ایران نیست.
دستاوردسازی!

بــه گزارش فارس، عباس عراقچــی معاون وزیر 

خارجه و رئیس ستاد پیگیری اجرای برجام در سمینار 
بین المللی روندهای تســلیحاتی و امنیت منطقه ای 
در غرب آســیا گفت: برجام پیمان مستحکمی است 
و اســتحکام آن را می بینید که 10 ماه اســت ترامپ 
می خواهــد آن را پاره کند اما نمی تواند، علت اول این 
است که برجام متکی به قطعنامه شورای امنیت و حتی 

بیشتر، قطعنامه شورای امنیت است.
عراقچی دلیــل دیگر پایداری و ماندگاری برجام 
را حمایت جامعه بین الملل و اروپا عنوان کرد و افزود: 
علت دیگر پایبندی جمهوری اسلامی ایران است که 
هیچ بهانه ای دست هیچ کس نداده است و ۹ گزارش 
پی در پی آژانس پایبندی ایران را تایید کرده اســت و 
هوشــمندی ایران باعث شده است که آمریکا در انزوا 

قرار گرفته است.
وی در ادامه گفت: برجام باعث شده است ایران 
نفت خود را بفروشــد؛ کشــتی ها و هواپیماهایش 
راه بیفتند؛ بانک هایش با فراز و نشــیب فعالیت را 

گسترش دهند.
عراقچی اظهار داشته که ترامپ می خواهد برجام 

را پاره کند اما نمی تواند. در این خصوص باید گفت از 
نظر آمریکایی ها برجام با اجرای تعهدات ایران تمام 
شده و تعهدات آمریکا روی کاغذ باقی خواهد ماند 
و نیازی به پاره شدن ندارد.کارشناسان معتقدند که 
نتیجه ایده آل برای آمریکا، لغو برجام نیست. چون 
رویکرد »وعده نســیه در برابر اقدام نقد« هیچگاه 
برای وعده دهنده ضــرری ندارد چون چیزی را از 

دست نداده است.
دستاوردســازی برای برجام توسط عراقچی در 
حالی اســت که چندی پیش ظریــف اعلام کرد که 
تاکنون نتوانســتیم حتی یک حســاب در بانک های 

انگلیس باز کنیم.
برخلاف ادعای ایجاد شکاف میان اروپا و آمریکا به 
واسطه برجام، مقامات آمریکایی-کاخ سفید و کنگره- 
همصدا با مقامات اروپایی و مقامات رژیم صهیونیستی 
در هفته هــای اخیر به صراحت اعلام کرده اند که باید 
برجــام از یک توافق مدت دار به توافقی دائمی تبدیل 
شــده و مسائلی از جمله توان موشکی ایران و قدرت 

منطقه ای کشورمان نیز به آن اضافه شود.

آمانو:تاکنون به هر سایتی که نیاز به بازدید داشته دسترسی داشته ایم

دبیر ستاد حقوق بشــر قوه قضائیه گفت: 
آنها در برجام امضا کردند که همه تحریم ها را 
بردارند اما حالا می گویند که ما از طرف آمریکا 
در فشاریم؛ اگر شما نمی توانید پای امضایتان 

بایستید پس چرا امضا کردید؟
محمدجواد لاریجانی دبیر ستاد حقوق بشر پس 
از پایان یازدهمین جلسه شورای عالی ستاد حقوق 
بشر در جمع خبرنگاران اظهار کرد: مسئله حقوق بشر 
پرچمی است برای تهاجم به جمهوری اسلامی از سوی 
غربی ها؛ یعنی از روزی که انقلاب اسلامی پیروز شد 
بلافاصله قطعنامه هایی علیه ایران تحت عنوان حقوق 
بشر صادر کردند و گزارشگران ویژه ای تعیین شدند 
که پنجمین آن خانم عاصمه جهانگیر اســت و انواع 
موضع گیری های خصمانه تحت عنوان اتحادیه اروپا 

مطرح شده است.
لاریجانی افزود: با کشورهایی مواجه هستیم 
که همه معیارهای حقوق بشری را زیرپا گذاشته اند 
اما چون منافع مالی کشورهای آمریکایی و اروپایی 
را تامیــن می کنند به هیچ وجه زیر ســوال قرار 
نمی گیرند و ما باید در این صحنه سیاسی، داهیانه 

ورود کنیم.
دبیرستاد حقوق بشر گفت: ما شاید جزو معدود 
کشــورهایی هستیم که هر کسی به ما در امر حقوق 

بشر در صحنه بین المللی و حقوق بشر ایرادی گرفته 
اســت رسما پاسخ کتبی و شفاهی دادیم و راهبرد ما 
دفاع و حضور فعال و بســیار مستدل است چون لازم 
نیست چیزی را پنهان کنیم زیرا قوانین روشنی داریم 

و براساس قوانین می خواهیم عمل کنیم.
عهدشکنی اروپا در دوره اصلاحات

دبیرستاد حقوق بشر گفت: اتحادیه اروپا علاقه مند 
به مذاکره با ماست و طبعا ما از این مذاکره ابایی نداریم و 
قبلا هم در زمان دولت اصلاحات با اتحادیه اروپا مذاکره 
داشته ایم اما قرار بود آنها دیگر علیه ما قطعنامه ای مطرح 
نکنند و یکسال گذشت و دیدند جمهوری اسلامی مسیر 
خود را با استدلال پیش می برد و آنها عهدشکنی کردند 
و مصوباتی علیه ما داشتند که طبیعتا جمهوری اسلامی 

این مذاکرات را مفید ندانست.
وی ادامه داد: اکنون هم همینطور است و مذاکرات 
معنا ندارد که اتحادیه اروپا علیه ایران بیانیه می دهد و 
دو قطعنامه را علیه ما در سازمان ملل اسپانسر می شود 
و اینها شخصیت ها و نهادهای کشور ما را تحریم کردند 
و اگر بناست این خط ادامه پیدا کند طبیعتا پاسخ ما 
روشــن است و اگر دوست دارند در این امور تعدیل و 
بازنگری داشــته باشند طبعا راهش باز است و از این 
جهت چارچوب مذاکرات در این شورای عالی حقوق 

بشر تنظیم و به آنها ابلاغ شد.

وی گفــت: حقوق بشــر پرچم ایــران و پرچم 
کشورهای مدافع حق است و آنها که دنبال زورگویی 
هستند درســت اســت که اکنون از ابزاری استفاده 

می کنند اما دیر یا زود باید این ابزار را رها کنند.
با تاسیس دفتر اتحادیه اروپا در تهران

 برای هر موضوعی مخالفم
دبیر ستاد حقوق بشر گفت: من با تاسیس دفتر 
اتحادیه اروپا در ایران در خصوص مباحث حقوق بشری 
قویاً مخالفم و اگرچه در دیگر مباحث هم مخالفت دارم 

اما تصمیم گیری به عهده دولت است.
محمدجواد لاریجانی در پاسخ به سوالی مبنی بر 
اینکه چه موضعی در خصوص تاسیس دفتر نمایندگی 
اتحادیه اروپا در تهران دارید افزود: دفتر نمایندگی عمدتاً 
مسئولیت های تجاری، اقتصادی و همکاری های فنی و 
علمی دارد و البته نظر دولت محترم است که ارزیابی 

کنند به نفع است یا نه؟
وی گفت: آن بخشی که مربوط به حقوق بشر است 
مخالف تاسیس این دفتر هستیم چون مواضع اروپا را 

می دانیم وآثاری از بهبودی در این مواضع نمی بینیم.
لاریجانی افزود: وجــود این دفتر در تهران هیچ 
فایده ای ندارد و شاید مسائل را هم بیشتر کند تا اینکه 

راه حلی ارائه کند.
وی با اشاره به مصوبه سال گذشته پارلمان اروپا 

تحت عنوان اســتراتژی تعامل با ایران گفت: در آنجا 
تصویب کردند که اتحادیه اروپا دفتری در ایران تاسیس 
کند و اهداف این دفتر را برشمردند و در مورد اقتصادی 
گفته بودند که باید بازار مصنوعات اروپایی را در ایران 
گسترش دهند که ما اکنون در این بخش هیچ تنگنایی 
نمی بینیم و مصنوعات غربی به کشورمان سرازیر شده 
اســت در حالیکه ما به دنبال باز شدن صادراتمان به 

کشورهای آنها بوده ایم.
دبیر ســتاد حقوق بشر گفت: آنها در برجام امضا 
کردند که همه تحریم ها را بردارند اما حالا می گویند 
که ما از طرف آمریکا در فشاریم؛ اگر شما نمی توانید 
پای امضایتان بایســتید پس چرا امضا کردید؟ ما چرا 
اصلاً 1+۵ داشتیم ؟ پس همه شما تابع یک نفر شدید؟ 
این غیرقابل قبول است که مثلا دویچه بانک آلمانی 
بگوید من از آمریکا می ترســم و با شما رابطه ندارم و 
همچنین توتال بگوید که ما در کارهای سرمایه گذاری 
منتظر آمریکا هستیم؛ پس چرا شما امضا کردید؟ وقت 
امضا هر کدام از شــما یک کشور بودید اما وقت عمل 

همه تابع آمریکا شده اید.
لاریجانی افزود: درباره احداث این دفتر در مباحث 
حقوق بشر قویاً مخالفیم و هیچ گونه حضور مستمر آنها 
را در داخــل ایران قبول نداریم چراکه موافق مواضع، 

عملکرد و اقداماتشان نیستیم.

محمدجواد لاریجانی: 

اگر اروپا نمی تواند به تعهداتش عمل كند چرا برجام را امضا كرد؟!


